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Připravujeme pro vás dubnového vydání 
Moderní obce 

 

• Osadní výbory v otázkách a odpovědích 
• Dovolená člena zastupitelstva obce /2 
• Oznámení o příjmech podávaná veřejnými funkcio-
náři 
• Delegování členů a náhradníků do okrskové volební 
komise volebními stranami 
• Volby do zastupitelstev krajů: Odpovědi na nejčastěj-
ší dotazy /3 
• Daňové a účetní aspekty provozování skládek odpa-
dů 
• Veřejné zakázky versus koncese 
• V Dolních Břežanech zvýšili daň z nemovitostí šest-
krát – a nelitují 
• Vyhovuje Program rozvoje venkova malým obcím? 
• Soutěž Cesty městy: Sdílené prostory emancipují 
všechny druhy dopravy 
• Čím vším může být městská knihovna? 
• Veřejný informační server – snadnější cesta k úřa-
dům 
• Proč by lázně a obce měly postupovat společně 
... a mnoho dalších zajímavých a inspirativních textů 
TÉMA: Zelená úsporám 
PŘÍLOHA SPECIÁL: Péče o památky a obce 

AKT UÁL NĚ  

Opět Komise pro rozvoj Brdska 
Jak se v minulých dnech potvrdilo na koor-

dinační schůzce hejtmanky Milady Emmerové 
a dalších představitelů Plzeňského kraje se 
starosty brdských obcí, ministr financí Eduard 
Janota slíbil uvolnit pro tyto obce 250 mil. Kč 
na kofinancování akcí i projekty, přičemž 
vláda by tento záměr měla schválit svým usne-
sením zhruba do dvou měsíců. Ministr se tak 
rozhodl po jednáních k problémům brdských 
obcí se zástupci parlamentu, Plzeňského a 
Středočeského kraje i obcí, která se konala  
z iniciativy poslance Václava Votavy. Eduard 
Janota zároveň nechá obnovit loni v květnu 
zrušenou Komisi pro rozvoj Brdska. 
(Topolánkova vláda schválila v roce 2007 
celkem 31 projektů pro brdské obce z  Plzeň-
ského a Středočeského kraje, které měly do-
hromady přislíbeno dostat 1,25 mld. Kč.) 
»Zhruba 200 milionů půjde na povinné podíly 
obcí a na zpracování jednotlivých projektů. 
Měl by vzniknout speciální integrovaný dotač-
ní program s pracovním názvem Brdy, z něj 
by se dala čerpat až 1 mld. Kč. Peníze by sem 
měly přitéct z národních a evropských zdrojů 
a program bude určen výhradně pro brdské 
obce,« řekl náměstek hejtmanky Plzeňského 
kraje Ivo Grüner. Dodal, že čerpání financí  
z tohoto fondu bude zřejmě rozloženo na ob-
dobí tří až pěti let. Komise pro rozvoj Brdska 
bude projekty, které uzná za životaschopné, 
doporučovat ke schválení vládě. Garantem 
finanční pomoci bude ministerstvo financí. 

Nad udržitelným rozvojem měst 
Zástupcům veřejného sektoru, výzkumných 

organizací a vysokých škol či firem se vzta-
hem k životnímu prostředí a udržitelnému 
rozvoji je určena konference Udržitelný rozvoj 
měst, která se uskuteční v Jablonci nad Nisou 
ve dnech 25. a 26. 5. Eurocentrum Jablonec 
nad Nisou jako pořadatel konference se chce 
zaměřit na prezentaci problémů, s nimiž se 

Beroun, Jilemnice a Uherské Hradiště – tato 
tři města (v abecedním pořadí) byla předevčí-
rem nominována na Cenu za nejlepší přípravu 
a realizaci Programu regenerace městských 
památkových rezervací a městských památko-
vých zón za rok 2009, která je spojena i s udě-
lením titulu Historické město roku.  

Vyhlašovatelé soutěže – Sdružení historic-
kých sídel Čech, Moravy a Slezska s Minister-
stvem kultury a Ministerstvem pro místní roz-
voj – vybírali tři nominanty mezi 14 vítězi 
krajských kol soutěže o Cenu Programu rege-
nerace, přičemž slavnostní vyhlášení vítěze 
soutěže se uskuteční při příležitosti Mezinárod-
ného dne památek a 
sídel již 13. dubna ve 
Španělském sále 
Pražského hradu.  
V rámci slavnostního 
ceremoniálu bude 
udělena i Cena Mo-
derní obce jednomu  
z krajských vítězů 
soutěže.  

»Velice nás potěši-
lo, že se letos do sou-
těže přihlásil rekordní 
počet 52 měst. K na-
šemu překvapení to 
byla dokonce i města, která předtím nesoutěži-
la, ale přitom již mají památkou regeneraci 
téměř ukončenou. Patří mezi ně například No-
vý Jičín nebo Přerov,« uvedla členka poroty 
architektka Kamila Matoušková. Každý z kraj-
ských vítězů obdržel 100 tisíc Kč, celostátní 
vítěz pak získá 1 mil. Kč. Tyto peníze musí být 
použity na rekonstrukci památek. 

Nejen sídla, která se zapojují do soutěže, se 
však rok co rok musí smiřovat se stále nižším 
objemem peněz, které stát uvolňuje do Progra-
mu regenerace. Ještě na přelomu minulého a 
tohoto desetiletí objem finančních prostředků 
ve státním rozpočtu pro Program regenerace 
osciloval kolem 300 mil. Kč (320 mil. Kč  
v roce 1998, 302,4 mil. Kč v roce 1999,  
320 mil. Kč v roce 2000, 300 mil. Kč v roce 
2001). Potom však – s výjimkou roku 2004 
(235 mil. Kč) rychle klesal až k loňským  
150 mil. Kč a letošním 137 mil. Kč.  

Program regenerace představuje formu více-
zdrojového financování, kdy se na obnově 
památky podílí stát, město i její vlastník.  
S klesajícím objemem peněz, které stát pro-
střednictvím Programu regenerace věnuje na 
obnovu historického kulturního dědictví, tak 
klesají i celkové náklady na obnovu památek. 

Například v roce 2000 suma 320 mil. Kč jako 
příspěvek státu pro Program regenerace vyge-
nerovala 716 mil. Kč, které byly s podíly měst 
a vlastníků nakonec vynaloženy na úhradu 
nákladů na obnovu 637 památek podpořených 
z  programu. Avšak loňských 150 mil. Kč, 
které stát alokoval do Programu regenerace, 
vygenerovalo už jen celkových 369 mil. Kč na 
obnovu 621 památek podpořených z programu. 

I vítězové krajských kol soutěže potvrzují, že 
v péči o historické kulturní dědictví zůstává 
ještě hodně práce. Jak v rozhovoru pro Moder-
ní obec připustil vrchní ředitel sekce B Minis-
terstva kultury ČR Zdeněk Novák, objem alo-

kace Programu rege-
nerace městských 
památkových rezer-
vací a městských 
památkových zón 
skutečně reaguje na 
stav státního roz-
počtu, který nepo-
skytuje ani možnost 
získat příspěvek z ji-
ných dotačních pro-
gramů, které byly  
v porovnání s před-
chozími roky rovněž 
zkráceny.  Zdeněk 

Novák pokračuje: »Protože však vývoj státního 
rozpočtu bylo možné předvídat, pokusili jsme 
se už v roce 2004 a následujících letech využít 
přípravy programového období 2007–2013 a 
založit možnost čerpat během něho ze struktu-
rálních fondů EU i na obnovu památek. Priori-
ty schválené vládou přitom zněly: Památková 
péče, péče o kulturní dědictví a rozvoj kniho-
ven. Část dotací měla plynout přes Minister-
stvo kultury (dnešní Integrovaný operační pro-
gram – IOP, prioritní osa 5 – Národní podpora 
územního rozvoje v oblasti intervence 5.1 – 
Národní podpora využití potenciálu kulturního 
dědictví pod mottem »Vracíme památky do 
života«) a část přes Ministerstvo pro místní 
rozvoj (jako dotace určené pro péči o destinace 
cestovního ruchu, kde naše památky tvoří ne-
zanedbatelnou atraktivitu), což bylo snáze 
prosaditelné u Evropské komise. Po volbách  
v roce 2006 však tato plánovaná alokace v IOP 
byla snížena ve prospěch regionálních operač-
ních programů (ROP). Nepletu-li se, péče o pa-
mátky je však uvedena jako cíl podpory pouze 
v ROP Jihozápad.«                                      ( r š )  

Celý rozhovor naleznete už 1. 4. v příloze 
Speciál dubnového čísla Moderní obce, která 
se bude věnovat regeneraci památek. 

Finanční možnosti péče o památky se zúžily 

Vítězem krajského kola soutěže je i Telč.     Foto: archiv 

(Pokračování na stránce 2) 
Přehled vítězů krajských kol soutěže o Cenu Programu regenerace naleznete na adrese  
http://www.shscms.cz/soutez-o-cenu-programu-regenerace-za-rok-2009-2092.html  .  

http://www.moderniobec.cz
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města potýkají při svém rozvoji, a vyvolat 
debatu o skutečném stavu a směřování měst 
podloženou konkrétními příspěvky účastníků 
akce. Na konferenci rovněž vystoupí odborní-
ci z Norska a belgického Vlámska. Na konfe-
renci se lze přihlásit na www.timur.cz. 

Regulace nájemného a mýty  
Robert Axamit, místopředseda Občanského 

sdružení majitelů domů, bytů a jiných nemovi-
tostí v ČR, vydal brožuru nazvanou Regulace 
nájemného – Mýty a důsledky. Snaží se v ní 
vyvrátit mýty o regulovaném nájemném a 
naznačit i jeho důsledky pro celou společnost. 
Autor uvítá veškeré připomínky a případné 
dotazy k brožuře. Celý text publikace je na 
http://www.osmd.cz/novinky/brozura-ing.-roberta-axamita:-regulace-najeneho-myty-a-dusledky-1404036567.html.  

Poznamenejte si do diáře 
Studio AXIS připravuje odborný seminář, 

který se pod názvem Jak převzít bez závad 
koupený byt nebo dům do vlastnictví uskuteč-
ní již 8. 4. Program zahrne témata jako Hlavní 
příčiny závad při přebírce bytů. Vady skryté a 
vady viditelné. Byty a domy – prohlídky před 
dokončením. Předávání bytů v bytových sou-
borech. Řešení reklamací při koupi nemovi-
tostí. Reklamace na společné částí domu. 
Smluvní podmínky. 

Na postupy při ochraně a opravách následu-
jících částí historických objektů – kamenné 
zdivo, historické omítky, dřevěné konstrukce a 
tradiční střešní krytiny se zase 14. 4. zaměří 
odborný seminář Údržba historických staveb. 
Více informací o obou akcích naleznete na 
www.studioaxis.cz . 

Kabinet odpadů už 25. března 
Už tradiční Kabinet odpadů se tentokrát 

bude věnovat aktuálním problémům sběru dat 
v oblasti životního prostředí se zaměřením na 
odpadové hospodářství. Akce, na níž bude 
podána i krátká informace o postupu novely 
zákona o odpadech, se uskuteční 25. 3. od 
13.30 hod. v budově Ministerstva životního 
prostředí. Setkání je určeno pracovníkům ve-
řejné správy, odborníkům, pracovníkům zabý-
vajícím se životním prostředím, právníkům, 
podnikatelům, učitelům všech stupňů škol i 
široké veřejnosti.  

Více informací získáte u organizačního  
garanta kabinetu – Ing. Libuše Deylové  
(e-mail: libuse.deylova@volny.cz , telefon:  
221 082 365, 724 911 879 nebo                                                 
241 493 381). 

(Pokračování ze stránky 1) 

V prvním čtení by dnes měla Poslanecká 
sněmovna začít projednávat návrh zákona, 
kterým se mění zákon č. 185/2001 Sb., o odpa-
dech a o změně některých dalších zákonů, ve 
znění pozdějších předpisů. Poslanci Robin 
Böhnisch (ČSSD), František Dědič (ODS), 
Ladislav Libý (ODS) a Pavel Vanoušek 
(ČSSD) návrhem usilují o zpřísnění podmínek 
pro provozování systému zpětného odběru 
elektrozařízení v ČR.  
Českým systémem zpětného odběru vyslou-

žilých elektrozařízení ročně proteče zhruba 
miliarda korun. Včera to před novináři v Praze 
potvrdili zástupci Asociace spotřební elektroni-
ky ASE (sdružuje významné dovozce a výrob-
ce spotřební elektroniky), Sdružení evropských 
výrobců domácích 
spotřebičů CECED 
CZ (jeho členy jsou 
nejvýznamnější vý-
robci a dovozci do-
mácí techniky) a 
České asociace do-
vozců a výrobců 
světelné techniky 
ČADVST (založili ji 
největší výrobci 
světelné techniky). 
Tato tři sdružení 
společně tvoří v ČR 
zhruba 85 % trhu  
s elektrozařízeními, 
která spadají do 
režimu zpětných 
odběrů.  

Podle generálního 
ředitele CECED CZ Martina Sailera však u nás 
pro většinu výrobců a dovozců elektrozařízení, 
kteří chtějí zodpovědně zajistit transparentní a 
efektivní sběr i recyklaci elektroodpadu tak, 
jak jim nařizuje zákon v plné shodě s evrop-
skými předpisy a zvyklostmi, zatím už po pět 
let trvá neúnosný stav. Stávající legislativní 
úprava totiž nekodifikuje řádnou kontrolu ko-
lektivních systémů zpětného odběru elektroza-
řízení a jimi vykazovaných údajů o sběru elek-
trošrotu. To podle včerejšího vyjádření uvede-
ných sdružení umožňuje velké rozdíly v trans-
parentnosti i motivaci sbírat vyřazené elektro-
spotřebiče.  

Výkonný ředitel ASE Radek Hanák v této 
souvislosti uvedl, že některé kolektivní systé-
my vybírají od výrobců poplatky za sběr elek-
trošrotu, který ovšem spolehlivě nezajistí. Slu-
žeb těchto firem prý využívají zejména (velmi 

často internetoví) distributoři zboží dovážené-
ho ze zemí mimo EU, malé a střední firmy či 
dovozci, kterým jde v prvé řadě o co nejnižší 
náklady. Takové kolektivní systémy nezveřej-
ňují o své činnosti žádné ekonomické údaje a 
ani nejsou auditovány.  

Nejenže pak zákazníci platí za recyklaci, 
která se mnohdy uskuteční na náklady jiných 
výrobců než těch, o jejichž výrobky jde. Ale 
dochází i k tomu, že kolektivní systémy, které 
byly založeny uvedenými třemi sdruženími 
výrobců a dovozců, mají zavedeny vlastní 
kontrolní mechanismy a podstupují náročné 
audity od renomovaných mezinárodních audi-
torských společností, fungují výhradně na ne-
ziskovém principu a více než 10 tisíci sběrných 

míst po celé ČR 
pokrývají přes 95 % 
odběru vysloužilých 
elektrozařízení, na-
konec v některých 
sortimentech odebí-
rají mnohem větší 
objem elektrozaříze-
ní z domácností, než 
jaký byl nově uve-
den na trh. Například 
kolektivní systém 
ASEKOL, který byl 
založen většinou 
členů sdružení ASE, 
ročně zpětně odebere 
o zhruba 20 % počí-
tačových monitorů 
více, než kolik jich 
jeho zakladatelé 

uvedli na trh. Je logické, že výrobci, kteří čin-
nost takto transparentních kolektivních systé-
mů financují vlastními příspěvky, ve skuteč-
nosti na ni doplácejí.  

Výkonný ředitel ČADVST Miroslav Sazima 
proto včera zdůraznil, že všichni výrobci a 
dovozci by se měli podílet na ekologické likvi-
daci elektroodpadu měrou, která odpovídá 
jejich podílu na trhu. »Odmítáme nadále přihlí-
žet situaci, kdy stovky výrobců bez skrupulí 
parazitují na naší práci,« uvedl.  

Připomeňme, že například neziskový kolek-
tivní systém zpětného odběru ASEKOL je 
financován čtvrtletními příspěvky výrobců a 
dovozců, kteří jej založili. Příspěvky jsou od-
váděny na základě množství elektrozařízení 
uvedených (nikoliv pouze prodaných) v daném 
čtvrtletí výrobcem nebo dovozcem na trh. Pří-

(Pokračování na stránce 3) 

Prostřednictvím interaktivního projektu – ekoshow 
Zatočte s elektroodpadem – ELEKTROWIN informuje 
veřejnost o zpětném odběru elektrospotřebičů a význa-
mu ochrany životního prostředí. Takto vypadala jedna 
z minulých zastávek ekoshow v Hodoníně.   Foto: archiv 

www.nadace-promeny.cz 
www.nadace-promeny.cz 

Zpětný odběr: Co přinese novela zákona? 

http://www.moderniobec.cz
http://www.timur.cz
http://www.osmd.cz/novinky/brozura-ing.-roberta-axamita:-regulace-najeneho-myty-a-dusledky-1404036567.html
http://www.studioaxis.cz
mailto:libuse.deylova@volny.cz
http://www.nadace-promeny.cz
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Zelený byznys: Vize a realita 
Konference Zelený byznys: vize a realita se 

připravuje na 25. 3. v Ekotechnickém muzeu  
v Praze (Papírenská 6, Praha 6). Jde o 1. mezi-
oborovou konference Envi A a Stavebního 
fóra, která přehledně a systematicky shrne ty 
nejzajímavější zelené technologie, které mají 
vysoký environmentální a ekonomický přínos. 
Podrobné informace a on-line přihlašovací 
formulář naleznete na webové adrese 
www.envi-a.org/zelenybyznys  . 

Interaktivní mapa dopravy v Praze 
Lepší orientaci v Pražské integrované dopra-

vě umožní cestujícím nově spuštěná aplikace 
interaktivní mapy dopravy, kterou v minulých 
dnech představili zástupci organizace ROPID 
a společnosti SmartGIS, která se na její tvorbě 
podílela. Na webové adrese www.ropid.cz 
nebo http://praha.planydopravy.cz najde veřej-
nost interaktivní plán linek Pražské integrova-
né dopravy (PID), všechny vlakové a autobu-
sové příměstské linky PID včetně přesných 
poloh stanic a zastávek. Rozšiřuje se tak dosa-
vadní plán příměstské železniční a autobusové 
dopravy PID (http://pid.planydopravy.cz).  

»Interaktivní plán je jedinečný svou aktuál-
ností a on-line propojením s vyhledávačem 
spojení, databází jízdních řádů, mapovými 
podklady a aktuálními informacemi o doprav-
ní situaci v Praze. Díky tomu získávají cestují-
cí na jednom místě kompletní přehled o do-
pravním spojení pro cesty po Praze i po jejím 
okolí,« uvedl radní hl. m. Prahy Radovan 
Šteiner.  

Nový portál firmy GORDIC 
Pro podporu svých zákazníků společnost 

GORDIC spustila od 1. 3. nový servisní por-
tál. GORDIC® Support Portal (GSP). Firem-
ním klientům přináší možnost komunikovat  
s dodavatelem pomocí jednotného kanálu, 
jehož prostřednictvím mohou předávat infor-
mace o problémech (např. na základě SLA), 
zadávat své požadavky a návrhy na změny 
funkcionality, apod. »Doufáme, že GSP při-
spěje k tomu, aby vzájemná interakce mezi 
námi a naším zákazníkem byla co nejrychlejší 
a nejpřesnější,« říká vedoucí projektu Jakub 
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(Pokračování na stránce 4) 

spěvek sestává ze tří částí: systémového po-
platku (paušálu, který kryje náklady na admi-
nistrativní provoz systému a je pro všechny 
zakladatele systému stejně vysoký); PHE 
(příspěvku na historická elektrozařízení, vyčís-
leného na kus elektrozařízení uvedených na trh 
do 13. 8. 2005; slouží k financování likvidace 
staré zátěže a uvádí se viditelně – vybírá se 
tedy od koncových spotřebitelů); PNE (pří-
spěvku na nová elektrozařízení – je vyčíslen na 
kus elektrozařízení uvedených na trh; slouží  
k vytváření rezervy na budoucí likvidaci no-
vých elektrozařízení. Neuvádí se viditelně, a je 
tedy hrazen z prostředků dovozce/výrobce.  

Příspěvky na historická a nová elektrozaříze-
ní jsou vyčísleny pro každý druh elektrozaříze-
ní odděleně. Nedochází tak ke křížovému fi-
nancování, tj. že by z příspěvků vybraných za 
jeden druh elektrozařízení byla financována 
likvidace jiného druhu elektrozařízení. Jsou-li 
elektrozařízení, za něž byly zaplaceny příspěv-
ky, vyvezena do zahraničí, lze požádat o refun-
daci příspěvků. Z vybraných příspěvků se hradí 
provoz systému: sběr, doprava a recyklace 
elektrozařízení i osvětové aktivity.  

Prakticky stejná pravidla platí pro další ne-
ziskové kolektivní systémy ELEKTROWIN 
(založen předními výrobci velkých a malých 
domácích spotřebičů, především členy sdružení 
CECED CZ) a EKOLAMP (založen českými 
filiálkami předních světových výrobců světelné 
techniky).  

Předseda představenstva ASE Michal Mazal 
má proto za to, že návrh novely zákona o odpa-
dech, který dnes má začít projednávat dolní 
parlamentní komora, by právě důrazem na 
zpřesnění pravidel pro plnění povinností zpět-
ného odběru a nastolením vymahatelnosti zá-
kona, současnou situaci ve zpětném odběru 
určitě zlepšil. Ostatně za netransparentnost 
provozování systémů zpětného odběru Českou 
republiku prý kritizuje i EU. Na dotaz Moderní 
obce výkonný ředitel ASE Radek Hanák navíc 
připustil, že část z uvedené miliardy, která 
ročně proteče českým systémem zpětného od-
běru vysloužilých elektrozařízení a do tohoto 
systému se v rozporu s principem neziskovosti 
nevrátí, by po schválení novely zákona už v sy-
stému zůstávala a mohla by přispět ke zvýšení 
jeho komfortu v podobě většího počtu sběr-
ných míst, prohlubování osvěty apod.        ( r š )  

(Pokračování ze stránky 2) 

Jak zateplit? Mít kvalitní polystyren i stavební firmu! 
Nejen ekonomická recese, ale také pomalý 

start projektů v rámci programu Zelená úspo-
rám vedly k tomu, že loni spotřeba pěnového 
polystyrenu (EPS) jako izolačního materiálu  
v České republice zaznamenala pokles o 9,3 %. 
Kvůli počátečním nejasnostem a čekání, zda se 
původní přísnější podmínky Zelené úsporám 
přece jen nakonec nezměkčí, mnozí potenciální 
stavebníci totiž odkládali své projekty na za-
teplování. Minulý týden to před novináři kon-
statoval Pavel Zemene, 
předseda Sdružení EPS ČR, 
národní organizace, která si 
vytkla za cíl podporovat a 
koordinovat společný vývoj 
aplikací z pěnového poly-
styrenu, podílet se na tvor-
bě norem, kontrolovat kva-
litu výrobků z EPS, posky-
tovat konzultace v oblasti 
výroby a použití výrobků a 
aplikací z EPS, zvyšovat 
bezpečnost výrobků z EPS 
a zasazovat se o úspory 
energie. Pro zajímavost: Na 
Slovensku ve stejném časovém období se spo-
třeba EPS snížila pouze o 4,1 %. 

Naopak letos Sdružení EPS ČR i Cech pro 
zateplování budov (sdružení právnických a 
fyzických osob podnikajících v oboru zateplo-
vání) předpovídají, že trh se oživí a poptávka 
po polystyrenu a tepelně izolačních systémech 
(ETICS) vzroste. V té souvislosti připomínají, 
že ne každý pěnový polystyren používaný na 
zateplování musí mít dobrou kvalitu, a stejně 
že ne každá firma je schopna kvalitně zateplit 
bytový či rodinný dům. Od roku 2007 napří-
klad z popudu českého a slovenského Sdružení 
EPS funguje Monitoring kvality EPS. Prostřed-
nictvím nezávislých zkušeben pomáhá odhalit 
výrobce prodávající nekvalitní polystyren, 
jehož vlastnosti neodpovídají českým a evrop-

ským normám. Od letošního roku musí členové 
Sdružení EPS povinně získat Značku kvality 
(viz obrázek), která je ochrannou známkou 
sdružení a zaručuje, že jejich polystyren nejen-
že splňuje evropskou normu EN 13163, ale že 
podléhá ještě přísnější kontrole kvality.  

Na trhu se rovněž ujímá nová generace tepel-
ně izolačních desek z pěnového polystyrenu na 
bázi nanotechnologie. Jde o EPS s přídavkem 
velmi jemného grafitového prášku (desky pak 

zpravidla mají stříbrošedou 
barvu), který slouží jako 
absorbér infračerveného 
záření. Tak se při použití 
stejné tloušťky izolace do-
sáhne až o 20 % lepších 
izolačních vlastností, než 
jaké má »klasický« bílý 
EPS. 
Na českém stavebním trhu 
jsou ETICS jak s národním, 
tak s evropským prohláše-
ním o shodě. K jednoduché-
mu rozpoznání, zda ETICS 
je ve shodě se všemi ustano-

veními evropských dokumentů a byl podroben 
evropským postupům posouzení shody, je jeho 
označení CE. Cech pro zateplování budov ve 
spolupráci s Technickým zkušebním ústavem 
stavebním nedávno pro potřeby praxe a s pod-
porou z Evropského fondu pro regionální roz-
voj vydal publikaci Snížení spotřeby tepla na 
vytápění zateplením stěn bytových a rodinných 
domů. Publikace jednoduchým způsobem for-
mou názorných příkladů z praxe informuje  
o nejčastějších chybách při zateplování. Záro-
veň pomocí fotografií předkládá projevy uve-
dených chyb. O publikaci si lze dopsat na se-
kretariát Cechu pro zateplování budov (Střední 
škola technická, Zelený pruh 1294/50, 147 08 
Praha 4, e-mail: czb@czb.cz). 

( r š )  
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Fiala. Řešení je postavené na produktu CA 
Service Desk. GORDIC předpokládá, že pro-
střednictvím portálu budou s jeho vývojovými 
týmy komunikovat především zákazníci  
z centrálních orgánů státní správy, krajských 
úřadů a statutárních měst. Požadavky menších 
klientů, kterých má GORDIC v celé veřejné 
správě více než šest tisíc, budou většinou i 
nadále zprostředkovávat subjekty distribuční 
sítě, i když ani v tomto případě není komuni-
kace v rámci GSP problém. 

Uspět mohou i děti z vaší školy 
Ministerstvo sprave-
dlnosti vyhlásilo  
1. ročník soutěže  
o Zlatý paragraf, 
výtvarnou soutěž 
pro žáky základních 
škol s podtitulem 
Spravedlnost očima 

dětí. Zúčastnit se jí mohou žáci ZŠ, a to  
v kategorii 6–10 a 11–15 let. Školáci mají za 
úkol vyjádřit svou představu spravedlnosti a 
práva, co se jim pod těmito pojmy vybaví či 
jak je vnímají. Obrázky, vytvořené libovolnou 
technikou, mohou děti posílat na adresu Mi-
nisterstva spravedlnosti do 30. 5. Pro autory 
nejlepších obrázků jsou připraveny věcné ceny 
věnované společností T-Mobile včetně fotoa-
parátů, hudebních přehrávačů, výtvarných 
potřeb a knižních cen. Dvě vítězné školy zís-
kají poukázku v hodnotě 10 tisíc Kč.  

Více informací o soutěži najdete na  
http://portal.justice.cz/justice2/MS/ms.aspx?o=23&j=33  . 

Premiéry na INSPO 
Prototyp unikátní orientační pomůcky pro 

nevidomé byl předveden minulý týden ve 
světové premiéře v Praze na konferenci  
INSPO – Internet a informační systémy pro 
osoby se specifickými potřebami. Tato pomůc-
ka vzniká v rámci projektu Ven ze tmy. S Cen-
trem pomoci zrakově postiženým při o.s. Inte-
grace na jejím vývoji spolupracuje Laboratoř 
funkčních materiálů Fyzikálního ústavu  
AV ČR a katedra kybernetiky FEL ČVUT.  

Na rozdíl od zahraničních pomůcek nevido-
mý uživatel získává informaci o překážce díky 
stereokameře a hmatovému výstupu na svém 
těle okamžitě, v reálném čase a není závislý na 
nespolehlivých akustických informacích. 
Jakmile se objeví překážka, nevidomý cítí, že 
například vpravo dole něco je nebo že před 
ním je sloup.  

Další veřejnou premiéru zaznamenal auto-
matický přepis mluvené řeči na mobilní tele-
fon. Aby se řešení firmy Newton Technologies 
a Technické univerzity Liberec upravilo pro 
potřeby lidí se sluchovým postižením, gene-
rální partner jubilejního 10. ročníku konferen-
ce INSPO zapůjčí České unii neslyšících na 
půlroční testování aplikace pět mobilních 
telefonů s bezplatným připojením k internetu.  

(Pokračování ze stránky 3) 

Celkem 69 žádostí o grant na jarní výsadby stromů 
obdržel program Strom života Nadace Partnerství. 
Grantová komise z nich vybrala 16, které Nadace 
Partnerství podpoří částkou 0,25 mil. Kč, získanou  
z výtěžku veřejné sbírky v rámci celostátní ankety 
Strom roku. Nejvíce se na jaře bude sázet ve Středo-
českém, Jihočeském a Plzeňském kraji. Aktivity pro-
gramu Strom života letos spolufinancuje Státní fond 
životního prostředí ČR ve spolupráci s Ministerstvem 
životního prostředí částkou 5,5 mil. Kč. Další část 
prostředků z veřejné sbírky Nadace Partnerství rozdě-
lí mezi žadatele letos na podzim 2010.  

»Při výběru projektů klademe největší důraz na 
zapojení veřejnosti. Když si lidé stromy sami vysadí, 
získají k nim bližší vztah a začnou si jich více vážit,« 
říká Hana Zuchnická z Nadace Partnerství. Dalším kritériem, které komise u jednotlivých projektů 
posuzovala, byl správný výběr stanovištně vhodných druhů dřevin. Právě udržování přírodní roz-
manitosti je hlavním tématem letošního Mezinárodního roku biodiverzity. Ubývání biodiverzity, 
tedy rozmanitosti živých organismů, je totiž jedním z nejvážnějších globálních problémů součas-
nosti. Nadace Partnerství se k šíření myšlenky ochrany rozmanitosti přírody přidala svými aktivita-
mi v programu Strom života.                                                                                                         ( z r )  

Seznam podpořených projektů je na: http://www.nadacepartnerstvi.cz/p-25758&exp=male141 . 

Nadace Partnerství podpoří jarní výsadbu stromů 

Na pozemkové úpravy letos 2,33 miliardy korun 

Tisíciletá lípa velkolistá v osadě Kotel města 
Osečná, 25 m vysoká a s obvodem kmene  
9 m, se loni stala Stromem roku.  Foto: archiv 

Plán činnosti pozemkových úřadů včetně 
potřeb finančního zabezpečení v letech 2010 až 
2013, který připravilo Ministerstvo zeměděl-
ství, konkrétně rozpracovává koncepci pozem-
kových úprav a stanovuje priority pro oblast 
pozemkových úprav. Na letošní rok je připra-
veno 2,33 mld. Kč na pozemkové úpravy, což 
je zatím rekordní objem peněz.  

Plán se zabývá finančním zajištěním pozem-
kových úřadů s ohledem na možnosti jednotli-
vých zdrojů, které se na financování procesu 
pozemkových úprav podílejí. Jde o státní fi-
nanční prostředky, prostředky Programu rozvo-
je venkova, rozpočet Pozemkového fondu a 
prostředky z tzv. protipovodňového konta.  
K dalším zdrojům patří prostředky investorů, 
kteří jsou ze zákona povinni pozemkové úpra-
vy částečně, příp. zcela financovat. 

Protože všechny potřeby v procesu pozemko-
vých úprav nemohou být uspokojeny, je nutno 
stanovit priority a zabezpečení finančních pro-

středků. Schválený plán stanovuje toto pořadí 
priorit: a) restituce a vytyčování pozemků,  
b) činnosti související s realizací akcí ze zdrojů 
EU, c) pozemkové úpravy s vazbou na dohody 
se stavebníky liniových příp. ostatních staveb, 
d) ostatní rozpracované pozemkové úpravy, 
příp. nové pozemkové úpravy. Je zřejmé, že 
nové pozemkové úpravy lze zahajovat jen  
v omezeném množství, protože současná roz-
pracovanost je s ohledem na kapacity pozem-
kových úřadů značná. Proto se musí sledovat 
určitá vyváženost mezi dokončováním a zaha-
jováním pozemkových úprav. 

Z dalších aktivit, jimiž se bude Ústřední po-
zemkový úřad přednostně zabývat, půjde např. 
o přípravu novelizace zákona o pozemkových 
úpravách a pozemkových úřadech, o provedení 
revize restitučních spisů a postupné zlepšování 
organizace pozemkových úřadů v souvislosti  
s budováním středních článků řízení.         

         ( t z )  

Internetová databáze, která shromažďuje příklady dobré praxe nejen ze Zdravých měst, obcí a 
regionů, zaznamenala několik významných přírůstků. Zdravé město Uherské Hradiště se může 
pochlubit systémovým přístupem k ekologizaci provozu úřadu, Zdravé město Chrudim získalo  
v této oblasti dokonce jako první město v ČR certifikaci EMAS. Ve Zdravé Městské části Praha- 
-Dolní Počernice se děti zapojily do tvorby loga Zdravé MČ a prostřednictvím výstavy byli s těmi-
to aktivitami seznámeni i další občané. Zdravé město Mladá Boleslav loni uspořádalo 2. ročník 
Sportovních her seniorů a v této tradici chce pokračovat. V Databázi DobráPraxe byl aktualizován 
i příklad Indexu kvality života na sídlišti ve Zdravém městě Vsetín. Tento přístup byl odměněn 
Cenou Ministerstva vnitra za inovaci za rok 2006.                                                                       ( z r )  

Uvedené příklady naleznete na: http://www.dobrapraxe.cz/index.shtml?apc=j2113250d (Uherské 
Hradiště), http://www.dobrapraxe.cz/index.shtml?apc=j2114857d (Praha-Dolní Počernice),  
http://www.dobrapraxe.cz/index.shtml?apc=j2114870d (Chrudim),  
http://www.dobrapraxe.cz/index.shtml?apc=j2118544d (Mladá Boleslav) a  
http://www.dobrapraxe.cz/index.shtml?apc=j2008789d (Vsetín).  

V Databázi DobráPraxe přibyly nové příklady 
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